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EL SR. PRESIDENT:

Bones tardes, benvinguts, senyores i senyors diputats
començarem la sessió d’avui i, en primer lloc, demanaria si es
produeixen substitucions.

EL SR. TORRES I CARDONA:

Sí, Josep Torres substitueix Vicent Serra.

EL SR. CAMPS I BUENAVENTURA:

Josep Maria Camps substitueix Santiago Tadeo.

LA SRA. BAUZÁ I ALONSO:

María José Bauzá en lugar de Rosa María Bauzá.

EL SR. MARTÍ I LLUFRIU:

Manel Martí que substitueix Joana Lluïsa Mascaró.

EL SR. PONS I PONS:

Marc Pons substitueix Joan Boned.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President, Miquel Jerez substitueix Óscar
Fidalgo.

EL SR. PRESIDENT:

Ens quedava vostè, miri que si es queda fora avui. No, que
no, que no, que havíem passat, dic que ens quedava vostè, ja ho
veia jo que no m’havia dit qui substituïa. Molt bé, així ho
deixarem estar.

Compareixença del Sr. Conseller de Presidència, per tal
d'informar sobre el Projecte de llei RGE núm. 4379/11, de
pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes
Balears per al 2012 (escrit RGE núm. 4386/11).

Idò continuam, passam a la compareixença del conseller de
Presidència, per tal d’explicar els pressuposts de la seva
conselleria per a l’any 2012, escrit amb RGE núm. 4386/11.

Assisteix a la sessió el Sr. Antonio Gómez i Pérez, conseller
de Presidència, acompanyat de la Sra. Catalina Ferrer Bover,
secretària general; de la Sra. Marilena Jover Casasnovas,
directora general de Coordinació; Sra. Antònia Maria Estarellas
Torrens, directora general de Cooperació i Immigració; del Sr.
Juan Manuel Gómez Gordiola, gerent de l’Agència de
Cooperació Internacional de les Illes Balears; de la Sra. Carmen
Lliteras Aranyó, directora general de Relacions Institucionals i
Acció Exterior; del Sr. Vicente Enguídanos Sancho, gerent del
Consorci Centre Balears Europa; del Sr. Joaquín García
Martínez, director de l’Oficina de Control Pressupostari, i de la
Sra. Julia Rubio Mas, cap de Gabinet.

Té la paraula el Sr. Antonio Gómez i Pérez per fer
l’exposició oral i sap vostè que no té cap límit de temps.

EL SR. CONSELLER DE PRESIDÈNCIA (Antonio Gómez
i Pérez):

Muchísimas gracias, Sr. Presidente, señoras y señores
diputados. Me complace presentar el programa económico
correspondiente a la Consejería de Presidencia para el año 2012,
una consejería cuya organización departamental deriva de la
nueva estructura gubernamental establecida a raíz de las pasadas
elecciones autonómicas, con el claro objetivo de reducir el gasto
de la administración. Presentaré, por tanto, unos presupuestos
prudentes y austeros, unos presupuestos que no prometen lo
imposible sino que son un claro ejercicio de realismo, son, en
consecuencia, los resultantes de una simplificación de la
estructura administrativa que actúa aplicando criterios de
eficacia y eficiencia en los recursos públicos y de
racionalización del gasto, de acuerdo con las circunstancias
económicas existentes en este momento.

Corresponde a la Consejería de Presidencia la gestión del
presupuesto de la sección 11, con una dotación para el año 2012
de 81.141.324 euros, cifra que supone una disminución respecto
del anterior ejercicio económico del 30%. Cabe destacar
también una bajada del 20% en gasto corriente y del 61 en
inversión.

Con esta asignación presupuestaria pretendemos materializar
los objetivos que me fueron encomendados en mi toma de
posesión como consejero de Presidencia, la coordinación de los
planes de gobierno, el seguimiento de los proyectos estratégicos
e interdepartamentales, así como el ejercicio de competencias
transversales; la cooperación social y económica de carácter
extraordinario con las casas de Baleares; las políticas de
cooperación a pueblos y países no desarrollados; la atención a
la población inmigrante; las relaciones con la Unión Europea,
con el Gobierno del Estado, con los consells insulares, con las
comunidades autónomas y con otras instituciones y
organizaciones, fundaciones, asociaciones y corporaciones de
derecho público; el apoyo al Gobierno en las relaciones con el
Parlamento y a la coordinación de la iniciativa legislativa y del
ejercicio de los poderes normativos del Gobierno y de la
administración de la comunidad autónoma; las relaciones con el
Consell Consultiu de las Illes Balears y con la Comisión
Asesora de Derecho Civil.

Entremos ahora a analizar los presupuestos de la sección 11
que, como ustedes sabrán, corresponden a dos ámbitos
orgánicos y funcionales claramente diferenciados: la
Presidencia del Govern y la Conselleria de Presidencia.

Empezaré dando cuenta de los presupuestos de la
Presidencia del Govern. La estructura de Presidencia está
formada por el Gabinete del presidente, el Instituto de Estudios
Autonómicos y la Oficina de Control Presupuestario, con una
dotación económica de 9.027.923 euros, incluyendo el capítulo
1. La Presidencia del Govern lleva a cabo un total de cinco
programas: el primero de ellos se refiere a los servicios
generales del Gabinete de la Presidencia, con una dotación
económica de 6.744.895 euros; organiza y asesora al presidente
y lleva a cabo las gestiones relativas a la representación; está
integrado por la Oficina de Coordinación del Gabinete, la
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Secretaría de Comunicación, la Secretaría de Atención
Ciudadana, la Secretaría de Protocolo y Relaciones Públicas y
la Secretaría de Presidencia.

Otro programa es comunicación institucional, con un
presupuesto de 1 millón de euros, cabe destacar que se reduce
en un 51,77% el gasto en comunicación institucional, donde
resaltaré la reducción de un 60% en el Servicio General de
Publicidad, que se utilizará únicamente para comunicar aquello
imprescindible y conforme a la Ley de publicidad institucional.

El tercer programa, de promoción y fomento de la
comunicación de interés social, se lleva a cabo también desde
la Secretaría de Comunicación, con una dotación de 332.000
euros y cabe destacar que se elimina el 100%, el anterior
programa de fomento y ordenación de los medios de
comunicación, basado única y exclusivamente en una partida de
subvenciones a los medios de comunicación. La dotación de
este programa será para proyectos de comunicación de interés
social.

Con dependencia directa del presidente, tenemos el Institut
d’Estudis Autonòmics, con un presupuesto de 83.500 euros,
todo está residenciado en el capítulo 2; seguirá desarrollando las
funciones de estudio, investigación y difusión en materia
autonómica, con especial atención al derecho público balear.
Igualmente, asesorará al presidente y dará apoyo al desarrollo
normativo del Estatuto de Autonomía y en los procesos de
transferencia de funciones y servicios tanto del Estado a la
comunidad autónoma como de ésta a los consells insulares. Para
el próximo ejercicio presupuestario el Institut d’Estudis
Autonòmics potenciará las actividades de estudio, investigación,
formación y difusión relacionadas con la autonomía de las Illes.

En relación con la recién creada Oficina de Control
Presupuestario, cuenta con una dotación de 40.000 euros, todo
en capítulo 2; el papel que desarrollará esta oficina a lo largo de
2012 es de vital importancia para las arcas de nuestra
comunidad, para racionalizar el sector público y poner orden y
sentido común en el entramado de empresas públicas,
fundaciones y consorcios de los que adolece nuestra
administración. La Oficina de Control Presupuestario es la
encargada de recopilar la información económico-financiera del
sector público autonómico para analizarla y confeccionar las
propuestas adecuadas para garantizar una buena gestión
financiera.

Y ahora paso a la Conselleria de Presidencia, que cuenta con
sólo tres direcciones generales frente a las siete que en la pasada
legislatura pertenecían a las Consejerías de Presidencia y de
Asuntos Sociales, Promoción e Integración, e Inmigración,
perdón. Desde la propia consejería llevaremos a cabo un total de
13 programas cuya dotación económica asciende a 72.113.401
euros, incluyendo el capítulo 1. Para dar mayor agilidad a la
presentación del presupuesto, daré cuenta del mismo a través de
cada uno de los programas que lo conforman.

Así, empezaré por la Secretaría General, de la que dependen
tres programas, para la ejecución de los cuales dispone de una
asignación de 44.646.829 euros. El primero de ellos, el
programa 121B, de dirección y servicios generales de la
Consejería de Presidencia, con un presupuesto de 3.164.147
euros, a través del cual la Secretaría General de la consejería
gestiona, ejecuta y controla el presupuesto atendiendo a los
principios de eficacia, eficiencia y economía en la gestión.
Mediante este programa se lleva a cabo la gestión de los
servicios comunes de la consejería, el asesoramiento jurídico y
de soporte técnico al conseller, así como asistencia y apoyo a la
estructura de Presidencia del Govern y a la Secretaría del
Consell de Govern.

Para el año 2012 completaremos la informatización de la
Comisión de Secretarios Generales y del Consell de Govern con
la utilización de una aplicación informática que permita la
eliminación del uso del papel y encaminarnos a la
administración electrónica, será posible gracias al certificado de
firma digital. Conviene destacar también, como novedad, para
el 2012, la creación del Registro electrónico, haciendo que la
presentación de documentación por parte de los ciudadanos sea
más ágil y segura, para optimizar el funcionamiento del
Registro general del Govern estudiaremos la puesta en común
de los medios personales de todas las consejerías para cubrir los
turnos del Registro general. Se ampliará también el servicio de
reprografía para dar servicio al conjunto del Govern.

Además de los servicios mencionados anteriormente, se
adscribe a este programa el ente público de Radiotelevisió de les
Illes Balears, como titular del servicio público de radio y
televisión a través de las sociedades públicas Televisió de les
Illes Balears, Sociedad Anónima, IB3 Televisió y Radio de les
Illes Balears, Sociedad Anónima, IB3 Radio, con una dotación
presupuestaria de 30 millones de euros. Me permitirán que todo
lo referente al ente público se lo explique mañana también ante
esta misma comisión.

Así que pasamos ahora a la empresa Multimedia de las Illes
Balears, Sociedad Anónima, incluído también el programa
121B, el cual se ocupará de finalizar la implantación y puesta en
marcha de la red de comunicación móviles de la CAIB, la red
TETRAIB, con una dotación de 2.585.600 euros, lo que
representa una reducción del presupuesto del 56%, incluido el
capítulo 1. Esta red de comunicaciones satisfará las necesidades
de comunicación móviles de los diferentes cuerpos de seguridad
y emergencias dependientes de las administraciones locales,
insulares y autonómicas. Para el 2012 se finalizará la instalación
de la red TETRA y se efectuarán las acometidas eléctricas para
que pueda funcionar la red; será también necesario construir el
centro de comunicaciones que se utilizará tanto para la TDT
como para la red TETRA. Corresponde también a Multimedia
el mantenimiento de las instalaciones de la televisión digital
terrestre, así como la creación de nuevas infraestructuras y
equipamientos que garanticen una correcta recepción de la TDT
en todo el archipiélago. A través de Multimedia se lleva a cabo
el pago del segundo Multiplex, TV3, Canal 33 y el K3, cuyo
contrato establece que a partir de 2012 la cantidad a pagar para
ver los canales catalanes asciende a 496.119 euros.
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Corresponde también a la Secretaría General el programa
126A, de mantenimiento y conservación del Palacio de
Marivent. No cabe destacar ninguna novedad en cuanto a este
programa salvo la inclusión en el presupuesto para 2012 de la
media de gasto de los últimos cuatro años.

El tercer programa gestionado por la Secretaría General es
el 126B, de publicaciones y BOIB, con una dotación de 15.000
euros, destinada a la formación del personal que usará la nueva
plataforma informática del boletín oficial.

Y pasamos ahora a los programas que desarrollarán cada una
de las direcciones generales de la consejería.

El programa 112E, de coordinación de programas del
Govern, Dirección General de Coordinación de Programas del
Govern, con un presupuesto de 700.000 euros. Esta Dirección
General de Coordinación del Govern lleva a cabo el programa
112E, de coordinación de programas del Govern, en aquellas
materias estratégicas para la reactivación económica y el
fomento de la inversión, así como para la acción de gobierno.
Coordina, igualmente, las acciones que por su carácter
transversal implican varias consejerías, evitando duplicidades
e incluso multiplicidades, como ha sucedido lamentablemente
en anteriores legislatures. Así, para el año 2012 nos marcamos
tres objetivos específicos que llevaremos a cabo bajo los
principios de eficacia, eficiencia y transparencia en la gestión y
en la asignación de recursos. El primero de ellos, la
coordinación y colaboración entre las distintas consejerías y
organismos que de ellas dependen, así como el seguimiento de
los compromisos del Govern a través de una nueva aplicación
informática, Atalaya.

El segundo, la coordinación y seguimiento de actuaciones
encaminadas a lograr una mayor competitividad en la economía
de las Islas, para ello es imprescindible la interacción entre los
sectores público y privado, reconociendo el papel que juega este
sector como impulsor del desarrollo económico de nuestra
comunidad. Hemos creado ya el Fórum Balear Competitiva,
foro de análisis y debate entre la administración pública, los
representantes de los sectores estratégicos y los agentes
económicos y sociales para impulsar la recuperación económica
de nuestra comunidad, el crecimiento del tejido productivo y la
recuperación de puestos de trabajo. Al mismo tiempo, con el
objeto de incrementar la credibilidad ante los inversores y ganar
rapidez y agilidad en la tramitación administrativa, pondremos
en funcionamiento el servicio de seguimiento de inversiones
estratégicas, el fin último es aproximar la administración
pública a los inversores y ofrecer un servicio integrado y
homogéneo para inversiones de carácter privado, incluidos los
extranjeros. Este servicio se presenta como una de las
principales medidas a corto plazo para amortiguar los efectos de
la crisis financiera internacional, fortalecer la transparencia y la
eficiencia en la gestión pública.

Al centralizar en un mismo espacio físico las distintas
administraciones involucradas, se facilitará al inversor la
realización de todos los trámites en un solo lugar, y se
simplificarán las tareas de asesoramiento e información
necesaria. Además, la simplificación y racionalización de los
trámites administrativos permitirá reducir los costes y el tiempo
necesario para obtener las autorizaciones necesarias.
Entendemos que la iniciativa privada es la gran generadora de
ocupación, por ello queremos estar a su lado, dándole seguridad
y confianza, estableciendo un marco normativa favorable,
adaptado a las necesidades actuales y, sobre todo, seguro,
estable, predecible, que sea una ventaja competitiva para todos
y no un obstáculo o una ventaja para nuestra competencia.

El tercer gran objetivo de la Dirección General de
Coordinación es fomentar la participación ciudadana, dar
respuesta a las sugerencias y quejas de los ciudadanos respecto
de la actuación de la administración pública, garantizando de
este modo la transparencia y la calidad administrativa. Para ello,
se podrá en funcionamiento una nueva iniciativa Balears
Estalvia, un portal a través del cual los ciudadanos podrán
sugerir y aportar medidas de ahorro de todo tipo, que serán
analizadas en todos los casos.

El siguiente gran bloque de la acción que lleva a cabo la
Consejería de Presidencia se ejecuta desde la Dirección General
de Relaciones Institucionales y de Acción Exterior, que agrupa
tres antigüas direcciones generales en una sola, con un
presupuesto total de 2.874.780 euros, sin capítulo 1. Esta
dirección general desarrolla sus competencias en cuatro ámbitos
muy diferenciados y que son objeto de un programa
presupuestario cada uno. En primer lugar, me referiré al
programa de relaciones con el Parlamento, un programa que
nunca ha tenido presupuesto propio y cuyos gastos se pagaban
a través de la Secretaría General, a través de él garantizaremos
el equilibrio y la coordinación necesaria entre el poder
legislativo y el ejecutivo; mejoraremos la infraestructura técnica
de apoyo a las actuaciones de relación Govern-Parlament,
propiciando que la documentación de las iniciativas
parlamentarias entre el Parlament y el Govern se haga con
soporte telemàtico. Fomentaremos también el desarrollo
normativo, efectivo y eficaz, del nuevo marco de autogobierno
impulsando la adopción de nuevas leyes para el desarrollo
normativo del Estatut en todos los ámbitos de autogobierno.
Asimismo, revisaremos la legislación vigente para adaptarla a
los nuevos preceptos estatutarios.

A través de este programa impulsamos, coordinamos y
ejecutamos la política de transferencias de la administración
general del Estado a la comunidad autónoma y coordinamos la
política de traspasos de funciones y servicios a los consells
insulares en las materias que les son propias. Con un
presupuesto de 20.000 euros, pondremos en marcha la
implantación informática de gestión de registro, prevista en el
Decreto 49/2011, de 20 de mayo.

El segundo programa de la Dirección General de Relaciones
Institucionales y Acción Exterior es el referente a las relaciones
y cooperación con otras administraciones. Con un presupuesto
de 948.938 euros, a través de este programa gestionamos las
relaciones con los ayuntamientos, consells insulares, con otras
comunidades autónomas y con el Estado. Pende también de este
programa el convenio plurianual Pla Jove, destinado a la
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asociación Projecte Home y las convocatorias y concesión de
subvenciones dirigidas a asociaciones y entidades cívicas. Y
finalmente, a través de este programa organizaremos los actos
conmemorativos del Dia de les Illes Balears.

El tercer programa de la Dirección General de Relaciones
Institucionales y Acción Exterior es el referente al registro,
supervisión y relaciones con las asociaciones y entidades
jurídicas. Mediante este programa se lleva a cabo la gestión
ordinaria del Registro de las asociaciones, fundaciones, colegios
profesionales y reales academias de nuestra comunidad
autónoma.

Como novedad para el 2012 querría destacar dos puntos, en
primer lugar la modificación de la normativa en materia de
colegios profesionales para adaptarla a la Directiva de servicios
de la Unión Europea. En segundo lugar, procederemos a la
firma de un protocolo general de colaboración entre la
consejería y las reales academias de Medicina, de Estudios
Genealógicos, Heráldicos e Históricos de Bellas Artes de San
Sebastián y la Academia de Jurisprudencia y Legislación, para
dar a conocer al conjunto de la sociedad su existencia, así como
los servicios que prestan. Para agilizar la tramitación de los
expedientes de inscripción, mantendremos y mejoraremos el
programa informático Regentur, con la previsión de crear el
nuevo registro de reales academias y adaptarlo también a la
inminente utilización de la firma electrónica.

El cuarto y último programa de la Dirección General de
Relaciones Institucionales y Acción Exterior es el de
coordinación de la acción exterior del Govern. Desde este
gobierno apostamos firmemente por Europa, por ello
unificamos esfuerzos para que no haya descoordinación como
hasta ahora. Por primera vez el Centre Balear Europa está
adscrito a la Conselleria de Presidencia para que desde ésta se
pueda coordinar todo el cometido de acción exterior del Govern.
Por ello, la dotación presupuestaria de este programa es de
1.905.842 euros, de los cuales se transferirán 1.730.610 al
Centro Balear Europa. La cantidad restante, 175.235 euros, se
destinarán a mejorar al eficacia de las relaciones institucionales
del Govern en materia de acción exterior, objetivo que se
concretará en: en primer lugar, en mantener y si cabe, mejorar
las relaciones con las instituciones europeas y con los
organismos baleares con proyección exterior: UIB y Cámara de
Comercio, así como con los consulados que tienen sede en las
islas. En segundo lugar, impulsaremos la colaboración con otras
regiones, con características comunes para defender los
intereses comunes dentro de la Unión Europea, de forma
bilateral, multilateral o a través de los lobbies europeos. El
objetivo es potenciar el reconocimiento de la especifidad
insular, impulsar aquellos proyectos que puedan beneficiar al
mayor número posible de los sectores de las islas, pedir
financiación europea específica para regiones insulares e
impulsar el sector turístico como eje vertebrador de la
proyección internacional de las Islas Baleares.

Para ello, el Govern participa en diferentes redes regionales,
como en la Conferencia de Regiones Periféricas Marítimas de
Europa (CRPM) y formamos parte también de la Euroregión
Pirineos Mediterránea, que cuenta con un instrumento jurídico
propio como es la Agrupación Europea de Cooperación
Territorial (AECT), hecho que supone una gran ventaja a la hora
de conseguir fondos europeos para proyectos comunes. Nuestro
objetivo es que las Illes Balears estén presenten en el seno de la
Unión Europea para que esta sedimente su construcción
teniendo en cuenta nuestra realidad. Debemos volver a ser un
modelo de referencia internacional, por lo que nuestra presencia
directa o indirecta en Bruselas es incuestionable y la
representación de nuestros intereses en los foros internacionales,
sólo estará limitada por las circunstancias presupuestarias
extraordinarias, que nos exigen un sacrificio generalizado.

Activaremos también la comisión interdepartamental en
materia de acción exterior para coordinar toda la acción de
gobierno y acceder a la mayor cantidad de fondos europeos. El
Centro Balear Europa por primera vez está adscrito a la
Conselleria de Presidencia, para que desde ésta se pueda
coordinar todo el cometido de acción exterior del Govern. Con
una dotación económico de 1.730.610 euros, incluyendo el
gasto de capítulo 1, gasto de personal, este consorcio de derecho
público, de amplio arraigo, capitalizará parte de la
transversalidad que precisa una actuación colegiada y
homogénea de formación e información ciudadana para
impulsar la europeización social y la participación colectiva en
el proceso de integración europea. La búsqueda de recursos
económicos y de socios en el desarrollo de programas y
proyectos transfronterizos, en coordinación con la UIB, el Parc
BIT y otros apoyos estratégicos. 

La custodia y la extensión del Centro de Documentación
Europea, básico para el conocimiento de la actividad
desarrollada en el seno de la Unión, el redimensionamiento de
la red informa de puntos municipales de información europea y
los centros insulares de difusión Europe Direct, el avance en la
cohesión e integración de los ciudadanos europeos residentes en
las Illes Balears y el asesoramiento a los miembros del
consorcio y al conjunto de la ciudadanía, conforman la columna
vertebral de una tarea de antena y divulgación que permitirá
incrementar nuestra implicación europea.

Pasamos ahora a los programas a desarrollar por la
Dirección General de Cooperación e Inmigración en el próximo
ejercicio presupuestario, centrados en la integración social y
económica de los inmigrantes, en la asistencia social a las
personas que sufren marginación, pobreza o exclusión social y
en la cooperación al desarrollo en los países y las poblaciones
menos desarrollados, con la finalidad última de erradicar la
pobreza. Los objetivos anteriormente citados, se llevarán a cabo
a través de cuatro programas, con una dotación económica de
16.580.848 euros, 1,3 millones menos que en el presupuesto de
2010, aquí no incluimos el capítulo 1.

El primero de los programas es el referente a la planificación
y la evaluación de la cooperación al desarrollo, con una
dotación de 8.891.848 euros. Cabe resaltar que en el ámbito de
la cooperación, las políticas que llevan a cabo la Dirección
General de Cooperación e Inmigración y la Agencia de
Cooperación Internacional de las Illes Balears, garantizan la
participación y coordinación de los diferentes actores.
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Asimismo, establecen las prioridades de intervención, vigilan la
coherencia en el reparto de las ayudas y aseguran su eficacia. El
objetivo no es otro que contribuir a erradicar la pobreza, al
progreso humano, económico y social y a la defensa de los
derechos fundamentales de las personas. Para el año 2012
elaboraremos el Plan director 2012-2016 y el Plan anual de la
cooperación de las Illes Balears, instrumentos necesarios para
planificar las actuaciones en cooperación y en coordinación con
todas las entidades sociales implicadas en la cooperación al
desarrollo, Comissió Interdepartamental, Comissió de
Coordinació dels Ens Territorials y Consells de Cooperació.

Debemos hacer hincapié en el importante papel que aquí
juega la Agencia de Cooperación Internacional de las Illes
Balears (ACIB), que es la responsable de gestionar con eficacia
las actuaciones de cooperación al desarrollo que realiza el
Govern y al mismo tiempo colabora con otras entidades
públicas y privadas que trabajan en concurrencia con los
objetivos del Govern. 

En 2012 y en aplicación de criterios de austeridad, a
consecuencia de la difícil situación económica que atravesamos,
la agencia y la Fundación Baleares al Exterior, se integrarán en
un sólo ente.

En materia de cooperación al desarrollo, la mayor parte de
los recursos se canalizarán a través de las convocatorias de
subvenciones para financiar los proyectos y la ayuda
humanitaria promovido por las ONG de las islas. Habrá también
una convocatoria de subvenciones para cooperantes con el fin
de promover y potenciar la participación de profesionales, tanto
de las Islas Baleares, como de los países del sur. 

No dejamos de lado las subvenciones nominativas para
proyectos de emergencia, que son el principal instrumento del
que puede valerse la Agencia de Cooperación Internacional,
para actuar con eficacia y rapidez en zonas afectadas por
catástrofes. Estas actuaciones se complementan con la
distribución de kits sanitarios de emergencia, a cargo de la
propia agencia. La cuantía asignada para el año 2012 es de
150.000 euros.

En último lugar y también dentro del programa de
cooperación al desarrollo, nos fijamos como objetivo la
coordinación de programas y actuaciones destinados a la
sensibilización y educación para el desarrollo, cuya finalidad es
conseguir la solidaridad y la colaboración ciudadana. Así,
convocaremos subvenciones para financiar proyectos de
sensibilización, formación y educación al desarrollo que
realicen las ONG de las islas. Promoveremos también el
comercio justo y el fortalecimiento del tejido solidario.

El segundo de los grandes programas de la Dirección
General de Cooperación e Inmigración es el referente a la
integración social de los inmigrantes. Con un presupuesto de
5.835.705 euros, cuyo fin último es garantizar la cohesión social
y la convivencia intercultural en nuestra comunidad autónoma.
Para adaptar las políticas de inmigración a la nueva realidad
social, procederemos a la aprobación del III Plan integral de la
inmigración 2012-2015, plan que será debatido y consensuado
por el Foro de la inmigración, órgano colegiado y de carácter
consultivo.

Mejoraremos los procesos de acogida y sobre todo la
integración social y laboral de los inmigrantes, facilitando una
igualdad real de oportunidades y el acceso a los servicios
públicos. Por estos motivos, aplicaremos un conjunto de
medidas estratégicas y de sensibilización que tendrán en cuenta
el importante papel que desarrollan las administraciones locales
en materia de acogida e integración de la población inmigrada.
Y por otro lado, se llevará a cabo una colaboración con las
diferentes entidades públicas de las islas para complementar las
políticas de inmigración, recogidas en el Plan estratégico de
inmigración y el Pacto por la convivencia y la ciudadanía. Al
hablar de colaboración con entidades públicas, me refiero sobre
todo a los ayuntamientos de las islas, cuya labor integradora es
vital. A ellos destinaremos un total de 1,5 millones de euros. 

En lo referente a la atención a la población inmigrada, ayuda
a la integración social y laboral de la inmigración,
potenciaremos el funcionamiento del Casal de Asociaciones de
Inmigrantes, al que se incorporarán las ONG que prestaban
anteriormente sus servicios en el Casal de ONG, lo cual
supondrá un ahorro de unos 60.000 euros.

Por otra parte, mantendremos la actual red de centros de
información y asesoramiento a la inmigración (las OFIM). Hay
que hacer especial hincapié en la reducción de la llegada de
inmigrantes registrada en los últimos años, lo cual deja sin
sentido la expansión de oficinas por todo el ámbito balear.
Mantendremos también la red de mediadores culturales y
apostaremos por políticas de formación y talleres ocupacionales,
ya que la verdadera integración empieza por el trabajo y el
elevado índice de paro del colectivo convierte este punto en el
eje prioritario de la política en inmigración. Se mantienen los
programas Noray y Turmeda así como el programa PAIRE.

Con una dotación económica de 1,4 millones de euros, el
programa de fomento y relaciones con las comunidades
Baleares radicadas en el exterior, posibilita el mantenimiento y
consolidación de las comunidades Baleares al exterior y el
desarrollo de los programas socio-sanitarios, junto con el
fomento de la formación, en especial de nuestros jóvenes en el
exterior. De las actuaciones a llevar a cabo en el próximo
ejercicio presupuestario, destacaré el programa de ayudas
individuales por enfermedad, ancianidad y emergencia social,
con una dotación de 250.000 euros.

También el programa de distribución de medicamentos y el
servicio de atención domiciliaria con 125 y 165.000 euros,
respectivamente. Hemos reservado así mismo una partida de
50.000 euros para la eliminación de barreras arquitectónicas en
las casas Baleares en el exterior.
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Y, finalmente, el último programa de la Dirección General
de Cooperación e Inmigración, el de fomento de participación
de los centros y casas regionales en las Islas Baleares al que
destinamos 530.000 euros, parte de los cuales se destinarán a su
participación en los actos conmemorativos del Día de las Illes
Balears. Gracias a este programa, fomentamos la participación
de los ciudadanos integrados en las casas regionales en el
ámbito social de las islas y reforzamos el mantenimiento de sus
raíces y los intercambios culturales con otras comunidades
autónomas.

El último de los programas adscrito a la Consejería de
Presidencia es el de Servicios de la Abogacía y Coordinación de
los Servicios Jurídicos. Ejerce la representación y defensa en
juicio de la comunidad autónoma, incluidas las entidades
públicas empresariales, las fundaciones del sector público y
también de las sociedades mercantiles públicas y los consorcios.
Mencionar los 20.000 euros que destina a la Escuela de Práctica
Jurídica.

Señoras y señores diputados, he dado cuenta de los
presupuestos para el 2012 para la Presidencia del Govern y de
la Consejería de Presidencia. Como he mencionado al principio
de mi intervención, son prudentes y austeros, conforme a la
realidad económica del momento que vivimos. Tal como
anuncié ya en mi comparecencia ante la Comisión de Asuntos
Sociales y Derechos Humanos, hemos hecho un gran esfuerzo
por mantener aquellos programas de carácter social que dan
cobertura a los más desfavorecidos en materia de inmigración
y de cooperación. Precisamente, siguiendo las recomendaciones
de la Unión Europea, que ha pedido a los países miembros que
no se basen en la difícil situación económico que viven para
rebajar los presupuestos destinados a los más necesitados.

En conclusión, he presentado un presupuesto de la sección
11 que supone un descenso del 30% respecto del último
ejercicio. Hemos disminuido en un 20% el gasto corriente y en
un 61% la cuantía dedicada a la inversión, resultado de aplicar
nuestro compromiso electoral en cuanto a evitar duplicidades,
racionalizar el gasto e implementar criterios de eficacia y
eficiencia de nuestra gestión diaria.

Muchísimas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Ara saben els portaveus que
si volen podem fer un recés, però crec que no és necessari, ho
tenen tot preparat. Sr. Jerez? Podem continuar? Molt bé.

Idò per tal de formular preguntes o observacions, tot seguit
procedeix la intervenció dels grups parlamentaris.

Per part del Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra.
Aguiló, per un temps de deu minuts, que crec que compartirà
amb el seu company Pons.

LA SRA. AGUILÓ I BENNÀSAR:

Moltes gràcies, Sr. Conseller, per les seves explicacions.
Aquests dies estam escoltant les explicacions dels diferents
consellers sobre els pressuposts prevists per a les seves
conselleries per a l’any 2012, uns pressuposts que creixen en
total un 8,5%, però que en realitat suposen en molts casos
menys metges, menys mestres, menys professors i menys
inversions per reactivar l’economia, segons allò que hem pogut
esbrinar des que analitzam amb cura els pressuposts presentats.

El pressupost de la Presidència del Govern i de la
Conselleria de Presidència, però, semblen tenir una línia
contrària a la de les altres conselleries, cosa que xoca un poc
amb allò que ens diuen constantment. Ens diuen que no retallen
els serveis de les persones, no es retalla en educació, en salut o
en serveis socials, però resulta que allà on no es retalla
precisament és a la Presidència i a la Conselleria de Presidència,
que és més aviat una conselleria política i no prestadora de
serveis, pràcticament no dóna serveis a les persones, i justament
en allò que són serveis a les persones, és precisament allà on
trobam els retalls, com veurem seguidament.

Hem fet una anàlisi i hem comparat els pressuposts de la
Presidència i de la Conselleria de Presidència, tenint en compte
els programes que ara es duen a terme, descomptant aquells que
ja no hi són i afegint aquells que s’hi han afegit amb les noves
competències, amb cooperació i amb immigració, hem sumat
les dues columnes i també hem restat de les dues columnes allò
que eren previsions de Radiotelevisió de les Illes Balears, atès
que aquestes, com molt bé ha dit el conseller, seran objecte
d’una altra comissió.

Dit això, he de dir que el primer que hem vist és que,
contràriament a allò que ens diu el conseller de Presidència, si
es fa aquesta comparació i se sumen, en lloc de baixar la
despesa, puja. De fet, sumant la diferència..., hi ha una
diferència en el còmput total de quasi 28 milions d’euros,
27.964.237, però el descompte d’IB3 són 31.200.000 i, per tant,
la diferència a favor del pressupost de despesa resulta que puja
en 3.235.763 euros, si és que hem comptat bé.

He de dir també que hem notat algunes diferències entre les
dades que donava el conseller i les que nosaltres havíem anotat.
Per exemple, ens ha dit que Coordinació té un pressupost de
700.000 euros i en canvi nosaltres hem vist en el programa de
cooperació, total programa 919.987. Però bé, això està
determinat pel capítol 1 que s’ha descomptat o alguna causa
d’aquest tipus.

En qualsevol cas insistim que no ens ha quedat tan clar que
la baixada de la qual ens parla no quedi només atesa o inclosa
dins allò que ha estat la baixada del pressupost d’IB3. La resta,
més aviat tenim la sensació que puja. Concretament també dins
allò que són els serveis de Presidència, hem sumat allò que
tenen pressupostat per a la Presidència, descomptant
Comunicació i, per exemple, ens surt que el Gabinet de
Presidència té un total de 7.321.000 euros. Si miram la
liquidació del 2010, va ser de 6.600.000 la totalitat dels serveis
a la Presidència. Per tant, aquí també hi ha una diferència en
més d’uns 700.000 euros.
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Comunicació certament té una baixada, mirant els dos
pressuposts, molt important, del 50%, l’any 2012 té
pressupostats 2.400.000 i en canvi ara han pressupostat
1.300.000, m’estalvii les busques, però si miren la liquidació del
2010, veuran que en Comunicació la despesa va ser de 521.366
euros. Ens agradaria que ens explicàs el perquè d’aquestes
pujades i com és possible que si hi ha hagut tant d’estalvi en el
capítol 1 dels alts càrrecs i també si s’ha reduït un 5% del sou
del personal funcionari laboral, en lloc de trobar un estalvi en
aquest capítol, ens trobam amb una pujada. Per exemple, en el
Gabinet del president el capítol 1 l’any 2010, 2.714.038, l’any
2012, 2.744.057; o als serveis generals en capítol 1 l’any 2010,
4.446.027, l’any 2012, 5.208.808 euros.

També ens agradaria saber per què el personal de la
Presidència és l’únic que manté per al 2012 les percepcions del
complement de productivitat, quina és la cosa que fa que aquest
personal sigui més privilegiat que els altres. 

Tal vegada també ens agradaria que ens explicàs en quines
partides pressupostàries s’inclou el delegat territorial de
Formentera, recentment creat, i si aquesta figura és una de les
que expliquen la pujada del capítol 1. Ens agradaria també que
ens explicàs el contingut de la disposició addicional dissetena
del projecte de llei que s’ha presentat, referida a l’Institut
d’Estudis Autonòmics, i el perquè se li atribueix la condició
d’òrgan directiu assimilat en rang a una direcció general quan
té una titularitat funcionarial.

Concretament respecte a la decisió..., a aquestes decisions,
aquestes dues concretament, consideram que sembla una
política contrària a la reducció de càrrecs, de la qual se senten
tan orgullosos, i que es veu contraposada amb la creació
d’aquesta delegació territorial a Formentera i amb l’atribució de
rang a l’Institut d’Estudis Autonòmics. Concretament respecte
de la delegació territorial de Formentera hem de reflectir el fet
que és un òrgan no necessari i contrari a la previsió establerta a
l’article 4 de la Llei de règim jurídic autonòmic, que diu que
l’estructura territorial ha de ser fonamentalment amb òrgans
centrals. En definitiva, allò que veim també respecte de la
disposició que dóna rang d’alt càrrec a l’IEA, a l’Institut
d’Estudis Autonòmics, és que veim com que s’estan amagant
pressupostàriament les retribucions d’un alt càrrec sota
l’emparament d’una despesa a un concepte econòmic
funcionarial, és a dir, en lloc de fer créixer el capítol 1 d’alts
càrrecs es fa créixer el capítol 1 de..., o es produeix aquella
despesa dins el capítol 1 funcionarial i d’aquesta manera pareix
que hem davallat dels alts càrrecs, quan realment el que feim és
donar rang a un òrgan purament funcionarial.

També ens interessaria saber quines són les mesures de
reactivació econòmica que es contenen en els pressuposts, si és
que n’hi ha cap, i dins quines partides pressupostàries concretes
les trobam. 

Hem pogut comprovar també que als pressuposts d’aquesta
secció pressupostària les retallades més significatives es fan
justament a la política social, a la política solidària, perquè allò
que baixa és la previsió per la política de cooperació per al
desenvolupament, cosa que inverteix una tendència, perquè ja
que ens havíem d’apropar cada vegada més el compromís del
0,7% i a allò que ens havia demanat la Comissió Europea, a la
qual ha fet referència també el conseller, amb uns pressuposts
que pugen un 8,5% hauria d’haver tengut una pujada en
consonància, i no una davallada. Ens agradaria que ens explicàs
també per què aquesta davallada.

Igualment, que ens desglossàs els conceptes corresponents
al subconcepte econòmic 64000 de les diferents partides
pressupostàries de la secció 11. Que ens explicàs la política de
subvencions de la seva conselleria, tant en capítol 4 com en
capítol 7, pel fet que constantment ens diuen que no es donaran
subvencions -avui mateix s’ha tornat a dir en el ple-, que se’ns
acusa que nosaltres n’hem donades massa, i en canvi del seu
pressupost no es desprèn cap davallada considerable ni per a
institucions, ni per a cases regionals, i molt menys per a les
cases balears a l’exterior, que més aviat pugen. 

Per cert, ens congratulam de comprovar el resultat de la
tasca feta en la informatització del BOIB i en el BOIB digital,
que ha permès que hagin pogut fer un estalvi de més de 200.000
euros, més del 50%, tal com havien previst que passaria en
aquesta despesa.

I arribats a aquest punt pas la paraula al meu company de
grup.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Gràcies per les seves
explicacions en relació amb les responsabilitats que té vostè
dins el Govern, i ha fet referència a una d’elles que ens
agradaria que hi poguessin aprofundir i que fa referència a les
relacions institucionals i d’una manera directa a les relacions en
aquest cas amb els diferents consells insulars com a institucions
d’aquesta comunitat autònoma que en funció d’aquest
pressupost dependrà de la seva capacitat de continuar mantenint
els serveis que puguin prestar als ciutadans que fins ara
prestaven, i que en tot cas podran continuar prestant. 

I a partir d’aquí, dins aquesta responsabilitat que vostè té, li
voldríem fer tota una sèrie de preguntes per tal de poder anar
aclarint alguns dubtes que hem pogut anar veient en aquests
pressuposts. El primer fa referència a l’articulat del pressupost,
concretament a la disposició addicional segona, on s’estableix
la congelació de l’actualització del finançament dels consells
insulars. El Govern ha decidit congelar l’actualització del
finançament i per tant modificar la Llei de finançament dels
consells insulars, i voldríem saber primer de tot si aquest
càlcul..., quina quantitat correspon a aquesta congelació, i saber
a més a més si s’ha fet des de l’acord amb els consells insulars
o si senzillament és una decisió unilateral per part del govern
autonòmic.
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Però no només açò, perquè aquesta congelació té a més a
més efectes retroactius, és a dir, es congela l’increment que
s’hauria d’haver produït dins el 2011, i aquesta congelació
suposa que els consells insulars l’havien tinguda en compte en
l’elaboració dels seus pressuposts, per tant se l’han gastada, i
que en aquests moments ara vostès decideixin congelar-la amb
efectes retroactius suposa que els consells, els diferents consells
insulars, hauran de pagar, hauran de retornar allò que havien
pressupostat i que de fet els corresponia, a ells.

També, i lligat a la part del finançament, veim que hi ha una
reducció de 10 milions d’euros del finançament establert als
consells; si ens pogués explicar vostè el motiu pel qual davallen
10 milions d’euros respecte als darrers pressuposts, i més si
tenim en compte que tal com diu la memòria hi ha les quantitats
assignades per les noves competències que es van tancar entre
el 2010 i el 2011, i que són artesania en el Consell de Mallorca,
activitats classificades en el Consell de Mallorca, caça a tots els
consells, les empreses de SEMILLA als consells de Menorca i
d’Eivissa, i agricultura al Consell de Formentera; si davallam 10
milions d’euros i a la vegada hi hem d’incrementar totes les
quantitats que fan referència a aquestes noves competències
transferides, saber de quina manera açò afecta realment els
consells insulars, i nosaltres tenim dubtes que es mantenguin les
quantitats que fins ara hi havia assignades.

Hi ha també una altra qüestió, en aquest cas lligada a les
bestretes; açò és l’assignació, l’aportació econòmica que a
compte del nou sistema de finançament el govern autonòmic
transferia als consells insulars, establerta en el pressupost del
2010, acordada després pel Consell Financer interinsular i que
vostès, pel que hem vist en els pressuposts, han decidit suprimir.
Ens agradaria que ens pogués confirmar que efectivament això
és així, si aquesta supressió es fa des de l’acord amb els consells
insulars o és una decisió unilateral suprimir les bestretes als
consells, i si han quantificat la incidència que tindrà de cara als
serveis públics que ofereix cada consell insular el fet que no
pugui disposar de les bestretes que fins ara estaven
compromeses, establertes en els pressuposts, en el Consell
Financer interinsular, i que permetien evidentment una part
important de la gestió dels consells. 

I la darrera qüestió de totes, i ja acab, està lligada a les
inversions estatutàries. Hem vist que no estan establertes les
inversions estatutàries en els pressuposts del govern autonòmic,
ni les que farien referència a les que ha d’executar el mateix
govern autonòmic ni aquelles que estan conveniades amb els
consells insulars, per tant capítol 6 o capítol 7; no hi són,
senzillament el motiu pel qual no hi són quan entenem que el
Govern de l’Estat ja ha fet l’ingrés a la comunitat autònoma, i
seria lògic que si ha fet l’ingrés la comunitat autònoma ara
establís la despesa corresponent. 

Li he de demanar, evidentment, que fa tres setmanes el
parlament autonòmic -acab ja, Sr. President- acordava per
unanimitat una obra concreta que ni tan sols no queda recollida,
i després no hi ha tampoc els projectes d’inversions estatutàries
corresponents a l’exercici del 2011, i voldríem saber si és que
el Govern amb l’Estat no hi ha hagut negociació, saber per quin
motiu i quan tenen previst, en qualsevol cas, començar.

Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Aguiló i Sr. Pons. Per part del Grup
Parlamentari PSM-Iniciativaverds-Entesa i Més per Menorca té
la paraula el Sr. Martí.

EL SR. MARTÍ I LLUFRIU:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, jo abans de res
sí que vull fer una valoració general. Constantment aquest
govern ens ha dit que aquests pressuposts serien uns pressuposts
reals, durs, uns pressuposts avui també he sentit austers, però
després d’analitzar programa per programa, la sensació que tenc
és que aquesta austeritat no és una austeritat per a tothom igual
o almenys no és una austeritat equitativa, perquè en la mateixa
proporció no es veuen afectats tots els programes. I també tenc
la sensació que el sentit comú, del qual es parlava, del Partit
Popular no deu coincidir amb el comú sentir de la població,
perquè allò que realment necessita la població és precisament
allò que es veu més retallat.

En què es concreta aquesta idea? Aniré concretant programa
per programa i començaria pel 313J, d’integració social
d’immigrants. S’ha parlat de cooperació amb les ONG i
ajuntaments, efectivament, però no veim una concreció en el
pressupost amb les convocatòries de subvencions en matèria
d’immigració adreçades tant a entitats locals com a entitats
sense ànim de lucre. Si és que aquesta cooperació es referia a
aquestes convocatòries, m’agradaria saber en quina partida es
concreta aquesta colAlaboració a través de convocatòries per a
les entitats sense ànim de lucre i entitats locals. Per a nosaltres
és molt important perquè sense cap dubte la integració social
forma part d’una cosa fonamental per a qualsevol societat, i per
a aquesta també, que és la cohesió social.

També veim que la partida destinada o el programa de
cooperació al desenvolupament, el 134A, que el 2010 tenia un
pressupost de 10,5 milions, aproximadament, doncs ara en el
pressupost de 2012 davalla aproximadament en 1,5 milions
d’euros. Està clar que es demana més austeritat precisament a
aquell que ho està passant més malament, perquè aquest
programa només té sentit perquè una societat, encara que en
crisi, però una societat rica vol apostar per colAlaborar i
promoure el desenvolupament a zones de necessitat. En aquest
sentit m’agradaria que concretés algunes partides que
històricament han estat en aquest programa, nominatives, i
d’altres convocatòries o ordres de convocatòries a les quals
tampoc no es fa esment ni a la memòria ni als pressuposts; són
el conveni de cooperació amb UNICEF, no es fa una concreció
d’aquest conveni, ni tampoc del conveni de cooperació amb els
representants del Front Polisari. M’agradaria saber si aquest
convenis es pensen mantenir i amb quina partida es pensen
continuar.
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I quant a les convocatòries tampoc no es fa referència a unes
convocatòries, a unes ordres que el nostre grup li va demanar
per escrit, i ens va remetre al pressupost. Per tant pensàvem que
ara en el pressupost tindríem la resposta, però no la tenim, i per
açò aprofit avui per fer-li la pregunta: l’ordre de subvenció per
executar projectes d’educació, formació i sensibilització per al
desenvolupament, i l’ordre de subvenció per executar projectes
de cooperació per al desenvolupament i l’acció humanitària en
països empobrits. Del que sí m’ha donat resposta és de la
convocatòria de subvenció per executar projectes de cooperants;
aquest he entès per la seva intervenció que sí, que el recullen i
que el tenen previst desenvolupar.

Quant al foment de centres i cases regionals de les Illes
Balears, programa 323D, doncs em sorprèn també que sigui
d’aquelles partides i d’aquells programes als quals no se’ls
demana austeritat. Allò que estava previst el 2010, 500.000
euros, ara doncs s’incrementa, s’incrementa en 530.000; o d’allò
liquidat el 2010, 442.402 euros, ara s’incrementa, i a més a més
amb una referència que jo vull pensar que és només un
comentari i una referència simbòlica, açò de poder dedicar,
integrar i implicar..., doncs, bé, aquestes comunitats -com
exemple- a la diada de les Illes Balears. Em sorprèn perquè jo
crec que no estam de festes, i fins i tot no estam de festes ni per
celebrar una diada de les Illes Balears en aquest moment si als
que han de demanar austeritat són aquells que ho estan passant
més malament.

També a un programa vinculat, el 131B, foment i relacions
amb comunitats balears exteriors, una altra vegada veim que
aquí tampoc no afecta, no s’interpreta, no s’aplica la mateixa
austeritat: d’1.300.000 previst el 2010, aquí s’incrementa en
1.433.200 euros; s’incrementa en més de 100.000 euros i
m’agradaria saber quina explicació té, per què no es demana
també aquest esforç a aquestes comunitats balears exteriors. I en
concret m’agradaria una partida nominativa concreta, la
Fundació Balear a l’Exterior, que té 1.250.000; quina és
l’activitat que desenvolupa la fundació per tal de justificar
aquesta quantitat?

Continuant amb els programes de la Conselleria de
Presidència, també m’agradaria que pogués donar explicació
amb més detalls del programa 121A, dels serveis generals de
Presidència. Dins transferències corrents i dins transferències de
capital a empreses privades hi ha en total 300.000 euros, a
famílies i a institucions sense finalitat de lucre 1.300.000...;
m’agradaria que concretés quines són les convocatòries, a qui
van dirigides en concret, quin és el concepte i quina és la
finalitat de les convocatòries, que supòs que estan vinculades a
aquestes transferències. I en concret també m’agradaria que
l’absència que trob per una banda de subvencions nominatives
o transferències nominatives, doncs m’agradaria una explicació
per a una d’aquestes transferències que aquí sí és nominativa,
que és la Fundació pro Reial Acadèmia Espanyola, que tampoc
no se li demana austeritat, manté uns històrics 30.000 euros i
m’agradaria saber la necessitat o la implicació que ha de tenir
el Govern amb aquesta fundació quan no he trobat enlloc del
pressupost del Govern, no de la seva conselleria però del
Govern, cap colAlaboració tampoc amb la màxima institució de
la llengua pròpia d’aquestes Illes Balears que és l’Institut
d’Estudis Catalans; no l’he trobada, tal vegada és que no he
perfilat prou, però m’agradaria que si és així doncs em rectifiqui
i em digui com es pot justificar.

Quant al programa 463C, de promoció i foment de projectes
de comunicació d’interès social, aquí sí que hi ha una retallada,
hi ha una retallada important, i la informació que m’agradaria
que pogués concretar és allò que explica la memòria d’aquest
programa; en el programa especifica que un dels objectius està
vinculat a la promoció del producte i la marca turística
d’aquesta partida i d’aquest programa, i m’agradaria veure com
es veurà afectat açò, aquest aspecte que descriu la memòria
d’aquest programa 463C, de foment i promoció de projectes de
comunicació d’interès social referit a açò que diu de producte i
marca turística.

Per concretar, tres programes més, els quals també crec que
no consonen amb la filosofia i amb allò que ha dit el Govern. El
programa 112G és un programa nou respecte del 2010; parla de
reorganització del sector públic instrumental i aquesta
reorganització del sector públic instrumental, que havia de
donar eficàcia, reduir costos, etc., doncs aquí hi ha una partida
de 244.179 euros; m’agradaria que expliqués a què aniran
destinats aquests 244.179 euros per a la reorganització del
sector públic instrumental. Demanam eficàcia, demanam
reducció, reduir?, voldria el detall d’aquesta quantitat.

També quant a la coordinació del Govern, dels programes
del Govern, que és la partida 112E, hi ha un apartat que parla
d’inversions reals, dins aquest programa 112 de coordinació de
programes del Govern, de 700.000 euros, inversions reals; no
detalla quines són aquestes inversions. A mi m’agradaria,
almenys si no pot detallar exactament quines són, doncs
almenys aproximar a què es refereixen aquestes inversions reals
dins el programa de coordinació dels programes del Govern.

I finalment, per acabar, tampoc no s’aplica austeritat en allò
que jo crec que cap ciutadà del carrer podrà entendre: que el
programa 126A, que és el manteniment i la conservació de
Marivent, no només vegi retallada la seva aportació, que el 2010
era d’1.333.196, sinó que ara es vegi incrementada. Doncs si hi
ha austeritat l’hem d’aplicar tots els ciutadans, i alguns
ciutadans en aquest programa i en aquest pressupost sembla que
han quedat exclosos, i que l’únic que obtenen és no sé si dir
algun privilegi, però austeritat no. Augmenten els pressuposts,
i augmentar els pressupost no vol dir augmentar la quantitat
econòmica, vol dir que augmenta molt més. Si als altres se’ls
demana austeritat i retall, doncs a aquests quan incrementen no
se’ls demana que augmentin la seva partida, sinó que se’ls dóna
un benefici absolutament extraordinari. 

Jo crec que és absolutament innecessari i estic convençut
que els ciutadans voldria saber, tenir alguna explicació del
perquè d’aquest diferent nivell a l’hora d’aplicar austeritat en
programes que són absolutament, jo diria, fonamentals,
necessaris per a la cohesió social, com em referia als programes
d’integració social d’immigrants, com em referia també a la
implicació amb la cooperació al desenvolupament, i en canvi
d’altres obtenen aquest benefici de veure incrementades les
seves partides. Moltes gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Martí. Per part del Grup Parlamentari
Popular té la paraula el Sr. Jerez per un temps de deu minuts.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Moltes gràcies, Sr. President. Senyores i senyors diputats.
Sr. Conseller, en primer lloc, volem donar-li des del Grup
Parlamentari Popular la nostra més sincera benvinguda a vostè
i a tot l’equip que avui l’acompanya a aquesta comissió
d’Hisenda.

Molt breument i pràcticament de forma telegràfica prenc la
paraula per manifestar el criteri del meu grup parlamentari
respecte de la secció 11 dels pressuposts. En primer lloc, prenc
la paraula per dir-li que estam absolutament convençuts que
aquest pressupost està cridat, òbviament, a complir amb les
responsabilitats que vostè té encomanades. En segon lloc,
celebrar el que significa una reducció del pressupost en un 30%
sense que les necessitats bàsiques, elementals i més immediates
hagin patit, al nostre entendre, una manca notable de recursos.
I en tercer lloc, celebrar també, com no pot ser d’una altra
manera, la baixada d’un 20% en despesa corrent, el que
significa i es tradueix en allò que vostè diu en termes
d’eficiència i eficàcia que vostè ha manifestat al llarg de la seva
exposició. 

Voldríem centrar-nos en una sèrie de qüestions molt
puntuals de què vostè ha fet esment. En primer lloc, la
comunicació institucional relacionada directament amb l’àmbit
de presidència. Ens ha cridat l’atenció l’important i significativa
reducció d’un 51% a la partida destinada precisament al
prescindible, la publicitat, amb la idea que tan sols es
comuniqui, tan sols es transmeti allò que és veritablement
necessari i allò que és veritablement imprescindible. Per tant,
celebram efectivament aquesta baixada que entenem que és un
encert absolutament inqüestionable.

Inqüestionable també és l’encert que a continuació li diré,
reduir de set a tres direccions generals l’àmbit de la Conselleria
de Presidència, cosa que significa optimitzar recursos i
optimitzar-los a més d’una forma extraordinària que també es
traduirà òbviament en termes econòmics, té la seva traducció en
termes econòmics. 

Vostè ha parlat de l’empresa pública Multimèdia de les Illes
Balears, SA, i jo li he de dir que és molt important, al nostre
parer, no només la xifra que es destina a la xarxa de
comunicacions mòbils sinó que jo crec que l’important en
aquest àmbit és que aquesta qualitat de servei, maldament s’hagi
reduït en un 56%, es mantengui. Crec que és important que
aquesta xarxa de comunicacions destinades a equips de
seguretat es mantengui per a una bona actuació, per garantir una
bona capacitat en la resposta i una bona coordinació entre tots
els equips d’emergència que estan, evidentment, interconnectats
mitjançant aquesta xarxa.

També ha fet vostè referència a la TDT, jo esper i confii i no
tenc cap tipus de dubtes que el pressupostat i el destinat a aquest
àmbit farà que tots els ciutadans de les Illes Balears o
pràcticament una gran immensa majoria puguem rebre, en
condicions d’igualtat, el senyal a través del TDT i puguem,
òbviament, mantenir, com dic, en condicions d’igualtat una
recepció de qualitat. 

I dit això, m’agradaria passar a la Direcció General de
Relacions Institucionals i Acció Exterior on també s’optimitzen
les coses, on també hi ha actuacions dirigides a optimitzar
recursos, optimitzar despeses i, en particular, hem de celebrar la
reducció de les direccions generals, on n’hi havia tres avui hi ha
una. Per tant, esperem i confiem que aquesta optimització sigui
una optimització que faci que els recursos també siguin emprats
com cal.

Voldria fer aquí un especial apartat amb relació a les
relacions amb el Parlament i en particular la despesa que es
destina a la implantació informàtica. Vostè ha dit que la
implantació informàtica en aquest moment és un dels grans
objectius per tal de reduir tràmits que no són necessaris i també
per tal de reduir tota aquesta burocràcia de la qual es pot
prescindir. Per tant, celebram el destí de 20.000 euros en la
gestió del registre, prevista en el Decret 49/2011.

I poca cosa més, Sr. Conseller, destacam les dues qüestions
que ha destacat vostè amb relació al registre i supervisió de les
relacions amb les associacions i les entitats jurídiques, en primer
lloc, per adaptar precisament la normativa al que ens demana la
Unió Europea i, en segon lloc, celebrar la signatura d’aquest
protocol entre les acadèmies amb estudis, amb belles arts i amb
acadèmies de jurisprudència i legislació. 

Celebram també que es potenciï el paper de la solidaritat. Ja
ho vaig dir en la intervenció que va tenir vostè en seu
parlamentària, que és important que Balears continuï sent una
societat solidària, per tant, contribuir una vegada més a
disminuir la pobresa a aquelles societats que veritablement ho
necessiten. 

És cert també amb la Direcció de Cooperació i Immigració
fusionat en un sol ens l’Agència, la Fundació de Balears a
l’Exterior i és cert també una qüestió que consideram
absolutament cabdal que és l’atorgament de subvencions en
cooperació i amb associacions que cooperen a l’exterior i amb
els cooperants, i dic encert perquè el sistema crec que és
encertat, crec que és adequat i òbviament és un sistema que
prima la transparència, que és una de les qüestions que en
aquest moment hem de potenciar i vostès han de potenciar des
de l’administració pública. 

Dit això, poca cosa més em queda a dir, Sr. Conseller,
celebrar aquest pressupost, és tot per la nostra part i durant els
propers dies estudiarem amb molta més profunditat el text amb
la convicció que aquest text és poc esmenable. Moltes gràcies,
Sr. President.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Jerez. Per contestar les intervencions que l’han
precedit té la paraula el conseller Sr. Gómez.

EL SR. CONSELLER DE PRESIDÈNCIA (Antonio Gómez
i Pérez):

Muchísimas gracias, Sr. Presidente. Voy a intentar contestar
a cada uno de los grupos que han intervenido, en cualquiera de
los casos ha habido o hay algunas cuestiones que son comunes,
por lo tanto, intentaré en cualquier caso ampliar la información
y de esta forma pues intentaré dar cumplida contestación a los
dos grupos y si acaso en algo pues no soy lo suficientemente
claro pues en la otra réplica intentaré aclararlo.

Coordinación del Govern, 700.000 euros, que los dos grupos
han incidido en esta cuestión. En esta dirección general
prácticamente todo es capítulo 6, todo es inversión, estos
700.000 euros. Dentro de toda esta inversión prácticamente, de
hecho en lo que se invierte el dinero es en la aplicación Atalaya,
en la mejora del (...), en la coordinación de las direcciones
generales, en actividades comunitarias de información y
difusión, en la edición de materiales divulgativos, coordinación
en inversiones estatutarias, Fórum Balears Competitiva,
organización de la jornada del primer semestre del Fórum
Balears Competitiva, proyectos transversales, mantenimiento y
mejora de todas las aplicaciones de la dirección general. Es
decir, todo, prácticamente todo está en el capítulo 6 que son
proyectos de inversión, difusión y seguimiento de la acción del
Gobierno, coordinación del Govern, coordinación de
inversiones estatutarias, como digo, coordinación de las
diferentes direcciones generales, seguimiento de inversiones
estratégicas. Es decir, todo, todo esto es capítulo 6.

En cuanto al gabinete de la Presidencia, al que también se ha
hecho referencia por los dos grupos, yo tengo que decirle que,
de la forma que está compuesto, el gabinete de la Presidencia
tenía en el 2010 un presupuesto de 11.922.274 euros, en el 2012
tiene 8.462.010. Esto es el gabinete de la Presidencia
incluyendo la Dirección General de Comunicación que antes
estaba en Turismo. Esto a pesar de que se incluye, antes estaba
en Turismo ahora viene a Presidencia, a pesar de que está en
Presidencia, aun así representa un ahorro de un 29,02%. Es
decir, 3.466.264 euros. Antes estaba en Turismo, ahora está en
Presidencia del Govern.

Si hacemos referencia única y exclusivamente a los altos
cargos y al personal eventual, es decir, si comparamos el
Gabinete del Sr. Antich y el Gabinete del Sr. Bauzá, en el 2010
había, costaba altos cargos y personal eventual 753.395 euros,
en el 2012, 448.337. Es decir, hay un ahorro de un 40%.

Aquí, lo que no hay que confundir es que el Sr. Bauzá ha
hecho una reorganización de su gabinete con una reorganización
y reasignación de competencias, pero lo importante en esto, creo
que lo importante es el resultante global, es decir, que al final el
ahorro es importante, 305.058 euros entre altos cargos y
personal eventual. Si hacemos referencia a la totalidad del
gabinete pasamos de 11.922.274, aquí también ya incluimos la
Dirección General de Comunicación que antes estaba en
Turismo, frente a 8.462.010. Es decir, hay un ahorro de
3.460.264, esto es el Gabinete de Presidencia.

La delegación de Formentera está incluida dentro de la
Conselleria de Presidencia, es decir que el gasto... ahora se está
tramitando, cuando esté creado saldrá del presupuesto de la
Conselleria de Presidencia. En cualquier caso, el gasto que
ocasionará será el de un alto cargo que son los 53.000 euros, que
es el equivalente a un director general, es lo que costará.

En cuanto al tema de política de subvenciones que estamos
siguiendo, com hemos explicado en anteriores comparecencias,
la gran partida está dentro de la Dirección General de
Coordinación y de Inmigración. Por lo tanto, como ya dijimos
en anteriores comparecencias hemos intentado, estamos
intentando mantener todo lo que eran las partidas destinadas a
temas sociales. 

Creo que aún dentro de la bajada que hay, del porcentaje que
hay, creo que lo hemos mantenido y casi todas estas
subvenciones están en el capítulo de esta dirección general,
capítulo 4 y capítulo 7, para mayor ahondamiento puedo deciros
que en el capítulo 4, ayuntamientos, mancomunidades y
consells, habrá 4 millones de euros para estas subvenciones,
aquí está todo el tema de mediación intercultural, acogida e
integración de población inmigrada, que habrá 1 millón y medio
de euros. 

También aquí se mantendrá el personal de la OFIM, el
servicio de mediación de Palma, que son... puede estar entorno
a los 500.000 euros, el convenio de los consells insulares de
OFIM fuera de Palma, aquí se mantiene también el programa
Norai como saben son los pisos tutelados a menores y el
programa Turmeda, que es el alojamiento de personas sin
recursos. Esto tiene un coste de 638.000 euros.

Convenio con los consells de Menorca, Ibiza y Formentera
para acogida, integración y servicio de las OFIM, 625.000, es
decir, el convenio con el Ib-salut que era para atender, a través...
en todos los centros del Ib-salut, de los PAC a las personas
inmigrantes para atenderles, se mantiene también.

El programa PAIRE, que era de acogida y refuerzo
educativo que cuesta unos 700.000 euros, esto se hace a través
de la Conselleria de Educación. El Casal de Asociaciones de
Inmigrantes, también, aquí se meten los de las ONG que antes
tenían su casal, ahora estarán integrados dentro de este casal que
nos costará unos 45.000 euros. En Inmigración, dentro del
capítulo 7 elaboraremos una guía de recursos a la población
inmigrada, con una cantidad de unos 50.000 euros.

En cuanto a los temas de cooperación, habrá una
transferencia a la agencia de 5,9 millones de euros. Hay una
reducción aquí del 6%, pero creo que dentro de la situación de
recortes que hay, pues creo que la cantidad se mantiene en gran
medida. Con la Universidad haremos un convenio por 100.000
euros. En el año 2010, el convenio era de 400.000, pero creemos
que con los 100.000 euros podremos mantener en un principio
los programas que se habían iniciado y en cualquier caso, más
adelante ya veríamos si podríamos retomar algunos de los que...
para reforzarlos económicamente.
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Se mantienen los fondos de cooperación y de formación con
los consells insulares, con 1,4 millones de euros. Aquí se
mantiene el fondo menorquín, con 270.000; los pitiusos con
270.000, y el mallorquín con 532.000.

De capítulo 7, también para subvenciones, se hace una
transferencia a la Agencia de Cooperación de 795.000 euros.
Aquí también mantendremos lo que se denomina cooperación
directa, manteniendo los fondos de emergencia con 220.000
euros y se intentarán mantener pues los convenios que había con
Ecuador y otros organismos oficiales. Es decir, yo considero
que tanto en las partidas de cooperación y de inmigración, a
pesar de los recortes que ha habido en todas las áreas de la
Administración, hemos mantenido el presupuesto en gran
medida.

Con la Agencia de Cooperación, perdón con la Fundación
Baleares en el Exterior, me habían pedido cómo se vertebraban
todas las ayudas, aquí tenemos un presupuesto de 1.250.000
euros, se va a desglosar en promover el tejido asociativo, ayudas
por enfermedad, ancianidad o emergencia social con 250.000
euros; el programa de distribución de medicamentos con
125.000; atención domiciliaria con 165.000; eliminación de
barreras arquitectónicas con 50.000, en alquileres, 28.000; gasto
corriente, 15.000; conservación y mantenimiento, 6.000;
actividades socioculturales y asociativas, 30.000, actuaciones
para jóvenes, 80.000. En fin, prácticamente el 1.250.000 de la
Fundación Baleares en el Exterior se va a dedicar a estos
conceptos. 

También tenemos que decir que el incremento que ha
sufrido, le haremos frente tanto con la Fundación Baleares en el
Exterior como ahora os lo comentaré que es igual con las casas
regionales, haremos frente a gastos acumulados. Es decir, tanto
las casas regionales que tenían una serie de subvenciones y de
gastos que están pendientes de pago por parte de la
Administración y la Fundación Balears al Exterior también, con
estas partidas intentaremos también hacer frente a ciertos gastos
que hay acumulados.

El Institut d’Estudis Autonòmics, es que se ha movido,
ahora ha venido y pasa a depender de la Presidencia del Govern.
Por lo tanto...

(S'escolta una veu de fons inintelAligible)

... ¿perdón?, el rango, sí, el rango es el rango de directora
general, el del... sí, no la he entendido bien, ahora ha pasado a
la Presidencia del Govern y el rango de la persona que hay al
frente tiene el nivel de un director general, que se le da a través
de la Ley de presupuestos.

Se ha hecho referencia también a la financiación de los
consells insulares. La financiación de los consells insulares es
un tema que, como se ha comentado en otras ocasiones, está
pendiente. De momento habrá que hacer una nueva ley de
financiación de los consells insulares, pero la financiación
actual, todo esto depende de Vicepresidencia, todos estos temas
son llevados a cabo por parte de la Vicepresidencia Económica
y dentro de la Conselleria de Presidencia nos encargamos de
cualquier tipo de tramitación, de transferencia de competencias,
pero en ningún caso de los temas de financiación de los consells
insulares.

El convenio de UNICEF, nunca han sido... nominativas,
todos estos son convenios que los tenemos previstos dentro de
las partidas de subvenciones del capítulo 4 y del capítulo 7, es
decir que formarán parte de este tipo de subvenciones, pero
como ayudas nominativas, pues que yo sepa nunca han estado.

En cuanto al sector público instrumental tiene una partida de
204.000 euros como muy bien han dicho, pero en el capítulo 1
tiene 204.000 euros la Oficina de Control Presupuestario, se
contrata un director que tiene el rango de un director general,
pero el resto es personal funcionario que antes estaban
prestando sus servicios en otra ubicación ahora están aquí.
Después hay una partida de capítulo 2, de gasto corriente, que
es normal para el lógico funcionamiento de la oficina, que es de
40.000 euros. El trabajo que tiene por delante, que tiene que
hacer yo creo que es una cantidad que está más que justificada.

Con el tema de Marivent nosotros hemos presupuestado
917.000 euros. El año 2010 había 292.000, pero lo que pasa es
que este año la partida no es ampliable y se ha tenido en cuenta
el gasto real que puede suponer. También tengo que decirle que
en el año 2010 el gasto fue muchísimo mayor. Es decir, se
presupuestaba menos, pero al final costaba bastante más, es
decir, este año la partida no es ampliable y se han tenido en
cuenta los gastos que se han venido ocasionando en ejercicios
anteriores, pero que en el año 2010 que había un presupuesto de
292.000 euros después al final supuso un gasto bastante mayor.
Por ejemplo, en el capítulo 1 había un gasto de 1.611.000 euros
y en el capítulo 6 había 240.000 euros. 

En cuanto a lo que dice el Grupo Socialista del aumento de
gasto, hay que tener en cuenta que la conselleria tiene, en estos
momentos, más personal, aglutina todo lo que es la parte de
Inmigración y de Cooperación. Esto significa que tenemos
también más dependencias, más personal con lo cual estamos
incurriendo en más gastos. Tenemos una serie de edificios
donde tenemos que hacer una serie de gastos de inversión, com
es Ses Minyones que no hay barreras arquitectónicas, es un
edificio viejo que tendremos que ponerlo, hay todo el tema de
Son Banya, está el tema de Son Tous que hay que hacer unas
inversiones importantes. En la propia Conselleria de Presidencia
tenemos un problema importante con los temas de calefacción
y de aire acondicionado porque resulta que, como usted sabe, en
el último edificio donde está la guardería en estos momentos
hay una parte de la conserjería que se asfixia de calor porque
hay que tener la calefacción encendida para que la guardería
pueda tener una temperatura normal y en cambio hay otra parte
de la conselleria que tiene que estar la calefacción apagada y
que no trabajan en unas condiciones digamos normales. Por lo
tanto, esto requiere de una inversión importante y hay un
incremento de gasto, sobre todo en el capítulo 6, que viene
inducido en este capítulo.
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Yo, creo que por lo que se refiere al Grupo Socialista y al
Grupo PSM-Iniciativaverds lo tengo todo. 

En cuanto al Grupo Popular, quiero es agradeceros vuestra
intervención, quiero deciros que vamos a intentar, a lo largo de
este ejercicio, no defraudar al Grupo Parlamentario Popular y
vamos a intentar cumplir con nuestra hoja de ruta y con nuestro
programa. Por lo tanto, esperemos a lo largo de este ejercicio no
defraudaros y poder conseguir al final el desarrollo
presupuestario que dará cumplimiento, en gran medida, a
nuestro compromiso y a nuestro programa electoral.

Muchísimas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Gómez. En torn de rèplica pel Grup
Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Aguiló, per un
temps de cinc minuts.

LA SRA. AGUILÓ I BENNÀSAR:

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Conseller. En primer lloc
agrair el to d’aquesta compareixença, agrair molt especialment
el to del Grup Popular, no estam acostumats, fins ara a totes les
compareixences quan el Partit Popular prenia la paraula ho feia
per queixar-se de l’herència rebuda i de la feina feta per
l’anterior govern. Aquesta vegada veim que s’ha centrat amb
allò que ens ocupa en aquest moment. 

Bé, miri, Sr. Conseller, amb relació al capítol 1 de
Presidència allò que hem volgut reflectir justament és que la
suma del que és el capítol 1, del que és el Consolat de la Mar,
per entendre’ns, el que és la Presidència de les Illes Balears hi
hagut un augment, és veritat que petit, però un augment en lloc
d’una rebaixa com pareixia que havia de donar-se pel fet que
han baixat, en teoria, els alts càrrecs, com vostè mateix ens ha
dit, han baixat el 5% del sou dels funcionaris i, per tant, això
hauria d’haver donat també una baixada de capítol 1, si tot això
que ens han dit era cert, i en lloc d’això hem tengut una pujada
del global. Pot ser que hi hagi hagut una baixada dels alts
càrrecs, però hi ha hagut una pujada del global i resulta que
justament el que han fet ara amb la disposició addicional
dissetena explica una mica el perquè.

Vostès ens diuen, per una banda, que redueixen 300.000
euros en alts càrrecs, però després el que fan és posar
funcionaris i a aquests funcionaris, el pressupost dels quals està
en el concepte 12, que és el concepte de funcionaris, en lloc del
concepte 10 que és el dels alts càrrecs, els donen després rang
d’alts càrrecs. Una cosa, diguem, que és una contradicció. Vostè
no em pot dir, miri, jo davall el concepte 10 i així he fet una
davallada de molts d’euros en aquest concepte. Val, però si
després resulta que em pugen el 12 i, a més, les persones que
estan en el 12 els dóna la consideració d’alt càrrec, m’amaga,
dins el pressupost, una despesa d’alt càrrec sota un concepte
funcionarial. No se si m’hauré explicat, esper que sí. Estic
segura que m’han entès els membres de la seva conselleria, els
alts càrrecs de la seva conselleria.

En qualsevol cas allò que hem de dir és que amb la suma de
les despeses de 2010, de les despeses de 2010 i mirant també la
liquidació de 2010 i no només els pressuposts sinó també el que
va ser la liquidació de 2010, els pressuposts de 2010 es feren el
2009, el 2010 es varen executar i en l’execució de 2010 hi va
haver una baixada considerable a Presidència, hi va haver
realment austeritat, es varen aplicar polítiques d’austeritat que,
tot i que ara efectivament hi ha una pujada respecte de la part
pressupostària, no hi és respecte del que va ser la baixada real.
És per això que insistim que realment no es veu aquesta
austeritat tan important de la qual parlen constantment. No deim
que no hi hagi hagut una rebaixa, sí que pot ser sobre els
nombres pressupostats, però no sobre dels executats. En canvi
sí que veim aquestes baixades a altres serveis d’altres
conselleries, com ara Salut o Educació, i per això ens preocupa
perquè són justament serveis finalistes i aquests no tant. I allò
que avui matí ens ha dit el president és que l’administració era
la primera que s’havia d’estrènyer el cinturó i no hem vist
aquesta estreta de cinturó a la Conselleria de Presidència. Això
és una de les coses que hem vist.

Bé, bàsicament nosaltres comprenem que quan es governa
en temps difícils s’han de prendre decisions que suposen
baixades de pressuposts, però ens sap greu que les baixades es
facin justament en aquells serveis que més afecten les persones.
En aquest sentit ens sap molt de greu que s’hagi baixat
justament a Cooperació i no a altres serveis més propis del que
seria protocol o d’altres tipus que s’haurien de davallar. I li pas
la paraula aquí al meu company que ja me la reclama.

EL SR. PONS I PONS:

Gràcies, Sra. Aguiló. Seré molt ràpid. Crec que ha tret una
espècie de pilotes fora, Sr. Conseller, amb tot el respecte del
món. Vostè és el responsable de garantir i de vetllar per les
relacions amb la resta d’institucions, ho explicava vostè mateix,
per tant, també amb els diferents consells insulars. Vostè té la
responsabilitat de convocar la conferència de presidents, l’espai
on s’acorden totes aquelles qüestions que són d’àmbit comú
entre les diferents institucions. La pregunta meva és molt clara,
la modificació de la Llei de finançament definitiu dels consells
insulars s’ha fet amb l’acord o no dels consells? La supressió de
les bestretes que afecten tots els consells insulars s’ha fet amb
l’acord o no dels consells insulars? 

Li don tres xifres, en les bestretes al Consell de Mallorca hi
anaven, cada any, 37 milions d’euros, més de 20 lligats a serveis
socials. No han fet cap càlcul ni tenen cap previsió del que
representarà per al Consell de Mallorca deixar de rebre 20
milions d’euros per a serveis socials? En el Consell de Menorca
i en el d’Eivissa arriben 4,5 milions en forma de bestretes, 3
d’elles per a serveis socials, ho han pactat amb ells o no? Sabem
la incidència que tendrà açò sobre els consells insulars i els
serveis que donen?
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Crec que aquí damunt, el conseller de Presidència -insistesc-
, responsable de convocar la Conferència de Presidents, de
vetllar per garantir les relacions amb les institucions ens hauria
almanco de respondre aquesta qüestió. Aquesta decisió dels
pressuposts forma part d’una estratègia unilateral del Govern
autonòmic o és fruit d’un acord amb els consells?

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari PSM-Iniciativaverds-Entesa
i Més per Menorca té la paraula el Sr. Martí per un temps de
cinc minuts.

EL SR. MARTÍ I LLUFRIU:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, la veritat és que
seré breu, em sembla que no em queda clara l’explicació que ha
donat el conseller en aspectes com que a la cooperació al
desenvolupament sí que hi ha una retallada, d’un percentatge,
ells ho reconeix i en canvi, relacionat amb els centres o cases
regionals o Marivent, en canvi, aquestes partides que són
incrementades són a causa de transferències pendents, etc. Em
preocupa perquè conec les entitats que estan dins la cooperació
al desenvolupament, encara esperen que se’ls pagui o se’ls
transfereixi per tant, ara m’ha descolAlocat perquè aleshores la
partida de cooperació al desenvolupament podria ser que
tampoc no fos real, fos molt menor perquè estigués pendent de
recollir tota una sèrie de transferències que esperen i que encara
no han rebut les entitats.

Quant a UNICEF, em diu que no hi està nominativament, li
demanaria, però, el conveni amb UNICEF fia que tengui
continuïtat o entrarà dins la convocatòria general de totes les
entitats que es poden presentar?, com qualsevol, que això ja ho
sabem. El que li deman és: el conveni amb UNICEF tindrà
continuïtat?, el Govern té intenció que tengui continuïtat?

Quant a la coordinació dels programes del Govern, jo li
demanava per aquells 700.000 euros d’inversions reals, no em
queda clar. 

Reorganització del sector públic instrumental, 244.000
euros. Tampoc no em queda clara quina és la seva funció i més
quan tenim, vostès varen nomenar un assessor en sector públic
instrumental, que no sé on té el seu despatx, però que alguna
cosa deu tenir a veure amb aquest programa 112G.

I, finalment, torn a insistir amb Marivent. Vostè podrà dir el
que vulgui, però el percentatge aplicat a Educació i a Sanitat, no
és el percentatge aplicat al manteniment i conservació d’aquest
programa. Crec que això, el ciutadà no ho entén, no ho pot
entendre ni crec que ho vulgui entendre.

Finalment, vull expressar-li una preocupació arran de la seva
explicació respecte del finançament dels consells insulars i
podria dir també dels ajuntaments, formen part de l’estructura
bàsica d’aquesta comunitat autònoma, però estan exactament al
mateix nivell que el Govern de les Illes Balears, govern insulars
i Govern de les Illes Balears són l’estructura d’aquesta
comunitat autònoma, però els consells insulars es troben en una
situació més fràgil que mai per la seva dependència, que la seva

llei de finançament..., és cert, caducada i que s’hauria d’haver
actualitzat, d’acord, però que la seva llei de finançament es vegi
congelada als nivells de 2010 em sembla que és condemnar els
consells insulars, les seves prestacions i els seus serveis a una
situació quasi impossible, insuportable. 

Vull creure que si no criden és simplement per una
complicitat de partit, perquè les dificultats que estan passant i
que es trobaran i que posaran de manifest i que posen de
manifest aquests dies i els propers dies, aquests consells
insulars, serà evident, serà mitjançant els mitjans de
comunicació. Una altra cosa és que ho repercuteixin, s’adrecin,
es refereixin al Govern de les Illes, segurament no ho faran,
segurament diran que és culpa del deute que varen deixar els
anteriors.

Bé, jo crec que el Govern de les Illes Balears hauria de tenir
clar que ha de fer un esforç perquè la situació dels consells
insulars, l’administració propera al ciutadà sigui una
administració, com a mínim, finançada en relació amb la llei, no
li diré que més ben finançada que el Govern, li diré finançada
exactament com marca la llei. No és comprensible que amb una
addicional segona se’n congeli el finançament i ja veurem què
passa.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Martí. Per part del Grup Parlamentari Popular
té la paraula el Sr. Jerez per un temps de cinc minuts.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President. El Grup Parlamentari Popular no farà
ús del seu torn.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Jerez. Com a torn de contrarèplica, el Sr.
Conseller també té la paraula per un temps de cinc minuts, en
aquest cas.

EL SR. CONSELLER DE PRESIDÈNCIA (Antonio Gómez
i Pérez):

Muchísimas gracias, Sr. Presidente. Vamos a ver, para el
Grupo Parlamentario Socialista, el gasto del Gabinete de
Presidencia, es que si cogemos el manual de presupuestos, usted
verá que el gasto del Gabinete de Presidencia, Servicios
Generales con la Dirección General de Comunicación, sube un
total de 8.462.010. Eso es lo que hay. Si sumamos lo que
costaba en el 2010, costaba 11.922.000. Es decir, esto es hacer
estos números. Si nos referimos única y exclusivamente a los
altos cargos -altos cargos- al margen de la reorganización o
reasignación de funciones que se les haya dado interiormente,
pues mire, 753.395 si comparamos lo que tenía el Sr. Antich, lo
que él tenía cubierto, a 448.337 lo que tiene el Sr. Bauzá. Es
decir, de todo lo que había, de todos los puestos que había, esta
reasignación de cargos. Es verdad que algunos se han movido,
los emolumentos de algunos sí que se han movido, pero también
han tenido una asunción de competencias distintas. Por lo tanto,
creo que en este caso lo importante es la globalidad, no si algún
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sueldo en concreto se ha subido. Creo que lo importante es la
globalidad y la globalidad es que el Gabinete del Sr. Antich,
contando con la Dirección General de Comunicación se ahorra
3.236.000 euros en relación con el Gabinete del Sr. Antich y si
valoramos única y exclusivamente los altos cargos y el personal
eventual son 305.000 euros. Estos son los números que hay.

En Cooperación e Inmigración, vamos a ver, creo que como
le he comentado anteriormente, dentro de la política de recortes
del Govern, haber podido mantener las cantidades que
mantenemos, creo que el Govern de las Illes Balears hace un
esfuerzo importante -un esfuerzo importante. Hay que tener en
cuenta que ustedes en la pasada legislatura rebajaron un 45%
precisamente los gastos destinados a Cooperación. Es decir, de
las cantidades que venía poniendo el Gobierno del Partido
Popular, ustedes, lo pueden ver, lo pueden mirar, hicieron un
recorte de un 45%. El anterior gobierno del Partido Popular
venía dedicando el 0, e incluso el 0,7 a estos temas. Ustedes
nunca llegaron. Es decir, es que precisamente el Gobierno del
pacto fue el que hizo un gran recorte en los temas de
cooperación al desarrollo. Nosotros, sí que es verdad que lo
hemos mantenido, pero es que hay que tener en cuenta los
recortes que hay en todos los ámbitos de la Administración. Por
lo tanto, creo que mantener el nivel de financiación para esto,
digamos para esta área, creo que el esfuerzo que hacemos es un
esfuerzo importante tanto en Cooperación como en Inmigración.

Hay que tener en cuenta una cosa, que con los temas de
cooperación, nosotros, toda la partida de subvenciones, que la
trasladamos al 2012 porque resulta que en el 2011 está
prácticamente todo sin pagar, además es que estaba todo
barrado, estaba todo bloqueado y lo que hacemos es que todos
estos convenios precisamente para que toda la gestión que hizo
el gobierno del pacte quede bien con estas organizaciones,
cogemos las mismas y las trasladamos al año, al ejercicio 2012,
hubiésemos podido sacar una convocatoria ahora con cargo a
este presupuesto, pues lo que hacemos es precisamente, para
sacar todas estas adjudicaciones, todos estos proyectos, los
hemos ampliado al 2012 con la finalidad de que todas estas
adjudicaciones que ustedes hicieron sin partida presupuestaria,
porque no hay dinero porque está bloqueado, puedan seguir
adelante. 

Yo le invito a que mire lo que había en el presupuesto del
2011, las adjudicaciones que se hicieron, los proyectos que se
financiaron y verá que los mismos hemos ampliado el plazo al
ejercicio 2012 precisamente para poder salvarlo todo.

En Fundación Baleares en el Exterior, es cierto que hay un
incremento, 100.000 euros es el incremento que hay y el reparto
económico, pues le digo el que es, ya se lo he comentado antes,
el total en el capítulo 4 es 1.250.000 euros y esto es... es el
mismo que había en este capítulo en el 2010, el mismo. Y el
reparto será promover el tejido asociativo, ayudas por
enfermedad, ancianidad y emergencia social, que tienen
200.000 euros, distribución de medicamentos, 125.000, atención
domiciliaria, 165.000, eliminación de barreras arquitectónicas,
50.000, alquileres, 28.000, gasto corriente, 15.000, conservación
y mantenimiento 6.000, actividades socioculturales y
asociativas, 30.000, ... es decir, eso es todo, ... actividades para
jóvenes, 80.000, actividades culturales, 5.000, en fin, el portal
web, 11.000, es decir, y además hay una serie de gastos
acumulados a los que pretendemos hacer frente, que provienen

de este ejercicio 2011, es decir toda la partida que se destina a
Fundación Baleares en el Exterior va destinada a este concepto.

En cuanto a UNICEF, quiero decirle que habrá una
continuidad, continuará el programa.

En cuanto al tema de Marivent, he de insistirle en que este
año la partida es una partida cerrada, no es ampliable, si usted
mira lo que se presupuestó en el 2010 y lo que realmente se
gastó después, verá que es bastante más, es bastante mayor lo
que se presupuestó a lo que realmente se gastó. Este año, al ser
una partida no ampliable, se ha tenido en cuenta lo que se ha
gastado otros años.

En cuanto a la financiación de los consejos insulares,
nosotros, por parte de esta Conselleria de Presidencia, tenemos
todo lo que son los temas de relaciones institucionales con los
consells insulares, yo insisto los temas de financiación son
cuestiones que lleva la Vicepresidencia Económica, nosotros,
temas de relaciones institucionales, pero los gastos de
financiación, Vicepresidencia Económica.

Y en cuanto a la financiación que comentaba el grupo del
PSM. Este año sabemos las graves dificultades económicas que
tenemos, en cualquier caso lo ideal, lo que cualquier gobierno
querría es poder tener una buena ley de financiación, que los
consells insulares tuvieran una dotación económica suficiente
para que pudiesen funcionar de una forma autónoma y con
eficacia, pero tenemos la situación que tenemos y lo que
tenemos que repartir es lo que hay, esperemos que vengan
tiempos mejores con los cuales, pues eso, la financiación pueda
mejorar.

En cuanto al sector público instrumental, la finalidad que
tiene creo que es una finalidad importante, de momento están
haciendo un trabajo creo que con bastante eficacia, están
haciendo un estudio de todas las empresas públicas, fusiones de
empresas públicas, esto va a ayudar a poder incurrir en este
recorte de gasto que la comunidad persigue y al fin, si vemos el
coste presupuestario ...

EL SR. PRESIDENT:

Perdoni, Sr. Conseller, però hauria d’anar acabant.
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EL SR. CONSELLER DE PRESIDÈNCIA (Antonio Gómez
i Pérez):

Pues termino, Sr. Presidente. Que el coste que supone esta
oficina, con la finalidad del trabajo que está haciendo, creo que
el gasto es más que razonable.

Muchísimas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. I esgotat el tema del dia
d’avui, agraïm la presència del conseller i del seu equip i
s’aixeca la sessió. Bones tardes a tots.
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